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para seguir ganando el futuro y para seguir generando pros-
peridad y seguir generando empleo en la Comunidad
Valenciana.

Estos planes de competitividad llevan, entre otras, ini-
ciativas que tienen que ver con la innovación, que tienen
que ver con la exportación, que tienen que ver con la for-
mación, por ejemplo con la formación profesional. Hay un
dato que yo creo que también es muy importante: en el pri-
mer año los alumnos de formación profesional de la
Comunidad Valenciana encuentran su trabajo y más de la
mitad de los alumnos de formación profesional en nuestra
Comunidad lo encuentran en el primer mes, en el primer
mes. Eso significa que también tenemos que seguir inci-
diendo en la formación, en la educación, en la innovación.

El camino de las inversiones, el camino de la competi-
tividad, el camino de la aplicación de un modelo concerta-
do con la sociedad civil, con los sectores empresariales, el
camino de buscar también la complicidad del gobierno de
España. El 10 de junio próximo me reúno con el ministro
de Industria, le voy a llevar un proyecto de inversión cierto
sobre cada uno de los sectores industriales y empresariales
de la Comunidad Valenciana, además, como he dicho antes,
concertado con los propios representantes de cada uno de
los sectores. Y espero que el gobierno de España, en este
caso, esté a la altura de las circunstancias, porque no lo está
en la mayoría de los casos, y apoye a los sectores indus-
triales de la Comunidad Valenciana, como va a hacer el
gobierno valenciano, espero que eso sea así, porque le llevo
planes ciertos, realizables, eficaces y concertados con la
sociedad civil, cosa que normalmente los socialistas no
saben hacer, pero nosotros sí que lo hemos hecho, para
seguir en ese camino de competitividad y de innovación
para el futuro.

Estoy convencido que con estos 17 planes de cada uno
de los sectores industriales que afecta a un sector, que
representa más del 11% del PIB de la Comunidad
Valenciana, estaremos preparando el camino para seguir
creciendo puestos de trabajo en nuestra Comunidad y en
prosperidad.

Hay un objetivo que vamos a cumplir al final de la
década y es el del pleno empleo. Sólo lo garantizan las polí-
ticas que puedan poner en marcha políticas llevadas a cabo
por el Partido Popular, solo. De hecho se ha demostrado en
España durante los años que ha gobernado el Partido
Popular, a diferencia de cuando gobernaba el Partido
Socialista, que era la época de la destrucción de empleo, de
la generación de paro, la desesperanza, la desesperanza. Por
lo tanto, estoy convencido que lo vamos a conseguir, el
pleno empleo, vamos a conseguir ese gran objetivo.

Para estos cuatro años habíamos propuesto la creación
de 145.000 puestos de trabajo. A día de hoy ya se han cre-
ado 178.000, muchos más puestos de trabajo en dos años
que los que teníamos previstos para los cuatro años. Por eso
el objetivo lo hemos ampliado a 250.000 empleos. Estos
planes para las empresas, para el sector industrial de la
Comunidad Valenciana, son planes de competitividad que
nos van a permitir poder llegar a esas cifras que se acerquen
definitivamente a lo que pretendemos, que es el objetivo
del pleno empleo. Y espero, también, que estos planes sean
apoyados por el gobierno socialista y espero que esté a la
altura de las circunstancias el Ministerio de Industria y el
gobierno de Madrid. Nosotros estamos haciendo el trabajo
como se tiene que hacer y ofrecemos este trabajo para con-
certar también el esfuerzo del gobierno de España, que no
puede mirar a otra parte.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor president.
Per a formular la segona pregunta té la paraula l’il·lus-

tríssim senyor Pla, del Grup Parlamentari Socialista.

El senyor Pla i Durà:

Senyor president, quines responsabilitats pensa assumir
el Consell en relació a la filtració d’exàmens d’accés als
cicles formatius de formació professional de grau superior?

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Pla.
Té la paraula el senyor president.

El senyor president del Consell:

Gràcies, senyor president.
Senyor Pla, els que es deriven de la investigació interna

que s’ha ficat en marxa dins de la Conselleria i també del
que es derive del desenrotllament de la denúncia presenta-
da per la Conselleria d’Educació i Ciència.

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor president.
Senyor Pla, té la paraula.

El senyor Pla i Durà:

Senyor president, com ja sols ser normal, vosté no assu-
mix mai cap responsabilitat, mai absolutament. L’atur en
esta Comunitat i la plena ocupació que vosté desitja és evi-
dent que és un objectiu de tots i és un objectiu compartit.
Però amb vosté la plena ocupació en esta Comunitat és
impossible, ja s’ha demostrat. Mire, mire, des que vosté
governa són 60.000 les persones que buscant ocupació no
la troben. Vosté ha donat hui una dada ací d’ocupació i ha
fet referència al tema de formació i al tema del Pla de com-
petitivitat com a element per a superar eixa situació, ha fet
referència a una dada, però no ha dit la més important: que
esta Comunitat és la que lidera la destrucció d’ocupació en
Espanya en el darrer any. No ho ha dit… (aplaudiments) En
Espanya baixa quatre punts i ací s’incrementa tres.

Bo. La formació professional vosté l’ha posada com
un element d’avantguarda per anar superant i per anar
fent possible el que la nostra economia siga més compe-
titiva. I ha dit ací que quasi tots els joves que fan forma-
ció professional es col·loquen de seguida. I pregunte jo:
per què el seu govern no fa un esforç per incrementar cla-
rament l’oferta formativa en FP? Punt u. Per què hem de
recórrer als exàmens, als exàmens, com al que hui ens
porta ací a esta pregunta? Per a cribar, perquè en defini-
tiva els joves que van anar l’altre dia, els joves que van
ser massacrats, des del punt de vista de la seua dignitat,
per culpa de la irresponsabilitat de la seua Conselleria
d’Educació i del seu govern, 7.200 joves van anar a exa-
minar-se amb total naturalitat, després d’haver fet un
esforç enorme, després d’haver renunciat inclús i haver
demanat permís per a poder anar a examinar-se, apleguen
allí sabent vostés que estaven filtrant-se els exàmens,
perquè ja feia tres anys que això estava passant, i no sols
no paren l’examen, deixen continuar l’examen i ara diuen
que va a repetir l’examen. 
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Por todo lo expuesto, señora Mendoza, no vamos a
aceptar su moción.

Nada más y muchas gracias.

La senyora vicepresidenta primera:

Moltes gràcies, il·lustre diputat.
Sí, pareix que vol rèplica la senyora diputada? La il·lus-

tre diputada... Sí, senyora Mendoza? (Veus)
Sí, señora diputada... Señora diputada, ¿no quiere répli-

ca? ¿Sí o no?
M’estan dient que sí, que no, que sí, que no! Sí, senyo-

ra diputada? (Veus)

La senyora Mendoza García:

Bueno, en este, como en un tema que debatíamos
recientemente, señor Clemente, sobre..., también que afec-
ta especialmente a la salud de los adolescentes, que era el
tema de drogodependencias ligado a la edad adolescente y
juvenil, efectivamente, su posición sistemática es mirar
hacia otro lado.

Una satisfacción indocumentada con sus actuaciones, es
una satisfacción no basada en evaluaciones reales del
impacto de los programas preventivos, de si son los más
adecuados. Estamos hablando de que es un programa pio-
nero, atiendan ustedes bien, ¡en Europa!, ¡con la historia de
la prevención y de la promoción de la salud que tienen los
países del norte de Europa! ¡Y el programa valenciano!, no
del estado ni de... es pionero ¡en Europa y en el mundo!

(La senyora vicepresidenta primera colpeja amb la
maceta)

¿Ustedes, solo con esa afirmación no se plantearían que
al menos debe ser evaluado y revisado? Primera cuestión.

Segunda cuestión: se produce un cambio, en el
1997/1998 a través de la asociación de amas de casa Tyrius
en el medio escolar se implanta un programa preventivo,
cosa inadecuada. Se pasa de ese programa preventivo del
1997/1998, no sabemos por qué, desaparece, no hay una
evaluación que diga si debe continuar o desaparecer, a un
programa desde la Conselleria de Sanidad pionero, el
Ditca.

Tercera cuestión: no ha hablado de aquella parte de
nuestra proposición que se refería a la adecuación de los
recursos. ¿Es cierto o no es cierto que los recursos en estos
momentos son claramente insuficientes? Y, si no, ¿por qué
la asociación de lucha contra la anorexia y la bulimia, que
reúne fundamentalmente a padres de afectadas y afectados,
el día 14 de abril de 2005 denuncia que no hay centros de
día en toda la Comunidad Valenciana, que solo hay dos
centros de día, pero privados y a los que no se tiene, ade-
más, acceso a través de presupuesto público?

En segundo lugar, que hay tres meses para ser atendido
en primera visita en un centro en una de las unidades de
salud mental, y que una vez se es atendido en una de esas
unidades de salud mental –estamos hablando de los casos
con trastornos graves, no estamos hablando de problemas
que no son importantes– no se puede tener el seguimiento
terapéutico adecuado porque el colapso, la saturación de las
consultas de psicología obliga a que, como mucho, se dé
una cita una vez al mes para el seguimiento de este tipo de
problemas, cuando la terapia precisa en un primer momen-
to de seguimientos semanales.

¿Y no es cierto que las unidades específicas del Hospital
La Fe, San Juan de Alicante y el Hospital Provincial de
Castellón, especialmente precaria, con solo dos camas, que

además comparte recursos con otra parte de los hospita-
les...? Eso es cierto.

Se ha creado, además, de espaldas al conjunto de la
red de salud mental, no existe una comisión asesora en
la Conselleria de Sanidad en relación a todos los
temas de salud mental, ni tan siquiera en evaluación
del plan de salud de la Comunidad Valenciana, se ha
hecho una evaluación específica de las actuaciones en
salud mental.

Y tampoco es cierto, señor Clemente que siempre hay
posibilidades de mejora en las políticas.

Nosotros lo que planteábamos era reforzar...

(Ocupa la presidència el president, senyor Julio de
España Moya)

El senyor president:

Señores diputados, por favor, mesuren el tono de sus
voces..., que no quiero que se me queda afónica la diputada.

La senyora Mendoza García:

...reformular políticas, evaluarlas...
Lo que es imperdonable es que seamos capaces de darle

la espalda a las posibilidades de mejora de políticas que no
son espectaculares, pero que son especialmente delicadas,
como es el tema de la prevención y el tratamiento del con-
sumo de drogas ilegales en los más jóvenes, que son insu-
ficientes las políticas de prevención y las políticas de aten-
ción, y que hoy cualquier padre y profesor de instituto de
los afectados les haría caerse la cara de vergüenza si pudie-
ra intervenir en esta tribuna en vez de la diputada que les
habla, igual que los padres de las afectadas de anorexia y de
bulimia, que son precisamente los que han denunciado la
situación de desprotección y de desatención de muchísimos
casos, porque los recursos son, en unos casos inadecuados
y, en otros, claramente insuficientes.

Yo lamento la imposibilidad de establecer consensos y
diálogos en temas que afectan especialmente a nuestra
población más vulnerable, que son nuestros jóvenes y nues-
tros adolescentes.

Nada más y muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Muchas gracias, señora Mendoza.
Y yo espero que procuremos no emular la picaresca de

Rinconete y Cortadillo en el funcionamiento parlamentario,
y procuremos, cuando tocamos el timbre, tocarlo para todos
y no cuando sea oportuno tratar de provocar el que se vote
sin tocar el timbre previamente. (Veus)

Tiene la palabra el diputado don Antonio Clemente.

El senyor Clemente Olivert:

Muchas gracias, señor presidente.
Esas artimañas, debe ser cuestión del talento del que

hace gala el Partido Socialista.
Mire, señora Mendoza, la cara de vergüenza les debería

caer a ustedes, porque, desde luego, son..., aún está por que
sea la primera vez que respalden una iniciativa del
Gobierno de la Generalitat, que está constantemente pidien-
do una cofinanciación sanitaria en los temas de la (inin-
tel·ligible) de la Comunidad Valenciana.

Estoy esperando todavía que salga usted a hacer algún
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proposta, estaria bé que demà presentaren vostés un regis-
tre d’una altra proposta similar per tal que realment el con-
junt dels grups parlamentaris no tingueren cap inconvenient
en presentar alguna esmena o votar-la tal i com vostés la
presenten, si és que realment estiguerem d’acord. Perquè
pense que eixe hauria de ser el camí per tractar de millorar
la pròpia actuació del Consell en aquesta matèria, i sobre-
tot de la Conselleria de Sanitat.

Jo crec que les mesures que es plantegen en aquesta
proposta, en esta moció subsegüent a la interpel·lació, són
mesures, per un costat, que venen diríem a exigir el com-
pliment de determinades resolucions que s’han pres en
algun moment, l’aplicació de mesures, sobretot el que jo
deia abans en els mitjans de comunicació i en un mitjà de
comunicació important, públic, com és Televisió
Valenciana, que depén del Consell i depén d’aquesta insti-
tució, encara que molt poc d’aquesta institució, però sí del
Consell, per tal que tinguen, diríem, una actuació concor-
dant en el que han de ser les polítiques que vagen a previn-
dre aquest tipus de malalties.

I després també planteja tota una sèrie d’actuacions
específiques en l’àmbit sanitari, que jo crec que el que
vénen és a recolzar l’actuació que en estos moments té la
pròpia conselleria, afegint algunes qüestions més, que jo
pense que també es poden qualificar de positives.

Tot el contrari, doncs només es pot entendre que des de
la posició de creure’s en la veritat absoluta, de pensar que ací
el qui governa és el que ho ha de fer tot i que no ha d’escol-
tar absolutament a ningú, pense que la prepotència no dóna
mai bons resultats. Vostés ja han tingut una experiència a
nivell del govern de l’estat. I el camí que es continua per ahí
és anar perdent altres governs, com el d’ací de la Generalitat.
Jo, la veritat, és que això no em preocuparia en absolut, fins
i tot m’alegraria que vostés no estigueren en el govern. Però
pense que, de totes maneres, és una cosa que vostés haurien
de reflexionar en benefici de la ciutadania, independentment
que governen o no governen. Perquè jo crec que ací, en esta
trona i en estes Corts, estem massa acostumats ja a veure que
quan u està en el govern diu unes coses i quan està en l’opo-
sició en diu unes altres. I vostés són un exemple clar d’eixe
tipus d’actuacions. Moltes gràcies.

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora
Rosa María Barrieras Mombrú)

La senyora vicepresidenta primera:

Moltes gràcies, senyor diputat.
Té la paraula, en representació del Grup Parlamentari

Popular, l’il·lustre diputat senyor Clemente.

El senyor Clemente Olivert:

Muchas gracias, señora presidenta.
Señoras y señores diputados.
Realmente, señora Mendoza, no vamos a aceptar su

moción respecto a la política de la Conselleria de Sanidad
en materia de trastornos en la alimentación porque real-
mente no aporta nada nuevo. No aporta nada nuevo a la
política desarrollada por la Conselleria de Sanidad y a la
política desarrollada por la Conselleria de Educación, que,
como usted ha reconocido, están colaborando en intentar
solucionar un problema que es importante para muchos
jóvenes y para muchas familias valencianas.

Mire, señora Mendoza, usted sabe, o debería saber, que
en atención primaria se está realizando un programa de

supervisión de la salud infantil. Ese programa está permi-
tiendo detectar de forma precoz muchos de los problemas
de salud relacionados con la alimentación. Asimismo, en
asistencia especializada, existen unidades de trastornos de
alimentación, que existen en este momento unas que las ha
creado este gobierno, una por cada provincia, concreta-
mente en los hospitales provinciales de Castellón, la Fe de
Valencia y San Juan, de Alicante. 

Asimismo, le informaré de que de forma pionera, como
a usted le gusta que nosotros digamos, de forma pionera en
Europa, no solamente en España, existe un programa de
colaboración de la Conselleria de Sanidad y de la
Conselleria de Educación, Cultura y Deporte. Este progra-
ma..., se realiza el proyecto de detección e intervención
precoz de trastornos de la conducta alimentaria, es el
Proyecto Ditca. Este proyecto tiene como población diana
los adolescentes escolarizados en Educación Secundaria en
la Comunidad Valenciana y consta de dos fases.

Una primera fase de prevención secundaria de detec-
ción precoz de niños con trastornos de la conducta alimen-
taria, o riesgos de padecerlos; y una segunda fase de pre-
vención primaria de reducir la incidencia de los trastornos
de la conducta alimentaria. La evaluación de dicho progra-
ma, cabe destacar que durante el curso 2003/2004 el curso
se extendió nada más y nada menos que a 486 centros esco-
lares de nuestra comunidad, abarcando a un total de 42.875
alumnos, lo que viene a representar más de un 53% de
nuestro censo escolar.

En ese curso, y hasta la fecha, el número de niños entre-
vistados por los departamentos de orientación, ha sido de
1.197, desvelando los resultados de que 15 de ellos sufrían
anorexia completa, la mayoría eran mujeres; 96 sufrían
anorexia nerviosa parcial; 176, anorexia nerviosa subclíni-
ca; 8, bulimia nerviosa completa; y, 1, bulimia nerviosa
parcial.

Por otro lado, la información derivada de las encuestas
de la aplicación del programa Ditca no está permitiendo,
está permitiendo al Gobierno, detectar otros problemas
como pueden ser la obesidad o el bajo peso. Asimismo, en
este presente curso, se ha avanzado en la prevención pri-
maria, se ha creado una página web accesible desde las dos
consellerias que colaboran, la de Sanidad y la de
Educación, y en dicha página también se incluye, además,
un curso online básico de formación.

Pero, asimismo, la Conselleria de Sanidad ha dotado a
los centros de diverso material, como pueden ser básculas
de pesado, tallímetros, cuestionarios y manuales de proce-
dimiento. Se está realizando, en julio del 2004 se puso en
marcha, el plan de actuación de prevención y control del
sobrepeso y obesidad en la infancia y adolescencia en nues-
tra comunidad, con la finalidad, evidentemente, de prevenir
y controlar el peso y la obesidad en la infancia y en la ado-
lescencia, y habiéndose propuesto la Conselleria de
Sanidad los siguientes objetivos: primero, promover hábi-
tos saludables de alimentación, actividad y ejercicio físico;
segundo, prevenir el sobrepeso y la obesidad, favoreciendo
la oferta de una alimentación saludable en comedores esco-
lares; tercero, detectar precozmente los factores de riesgo
de sobrepeso y obesidad; cuarto, detectar precozmente el
sobrepeso y la obesidad; quinto, intervenir adecuadamente
ante el sobrepeso y la obesidad tanto en los niños como en
las niñas; asimismo, monitorizar la frecuencia de sobrepe-
so y obesidad y de sus factores de riesgo.

Por último, señorías, les diré que en relación a la forma-
ción de profesionales, el Eves ya está realizando cursos de
formación tanto relacionados con la anorexia y la bulimia.
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Per tant, castigant a eixos joves que de bona fe, amb
bona voluntat, van fer un esforç enorme no per obtindre un
títol, no per obtindre una plaça ni un lloc de treball, per a
poder continuar els seus estudis, senyor Camps. Vosté sap
el greu que és això per als joves i per a les seues famí-
lies?¿Vosté sap el nivell d’irresponsabilitat que suposa tin-
dre una conselleria que tolera i consenteix tres anys seguits
eixa situació, i que ara fa que eixos joves hagen de tornar a
repetir els exàmens, perquè ha hagut –clarament- jo crec
que una deixació de responsabilitats per part de la
Generalitat, del govern valencià? ¿Quina credibilitat té el
sistema? ¿Quina credibilitat té el seu govern?

El problema, de vosté, senyor Camps, el problema, de
vosté. Perquè vosté, en educació, porta dos consellers.
Porta dos: un, que està ací sentat, a la meua esquerra; huí
l’altre no està, perquè està intentant traure més diners a
Madrid, la qual cosa em pareix bé, si no despilfarraren vos-
tés tant. Però el que tenim ací segut... (aplaudiments)

El que tenim ací segut, el conseller que tenim ací segut,
era ja conseller quan ja es va dir públicament –i es va
denunciar- que estaven produint-se eixes filtracions. I va
tolerar, i va consentir. Ell estava en una altra cosa; ell esta-
va “desmuntant l’entramat”. (Rialles) No estava en la
faena. Estava “desmuntant l’entramat”. Perquè, si no, no
s’entén com és possible que, després de dos anys denun-
ciant-se –per part d’alumnes, per part de professors- que
això estava passant, no es prenguera cap mesura. No pren-
guera cap mesura. Evidentment, vosté el va canviar. El va
canviar, i li ha donat una bona responsabilitat: la de mani-
pular, enganyar i mentir, i confondre a la ciutadania. Però,
bo... (aplaudiments)

Per cert, que la penitència li va en el càrrec –evident-
ment- perquè haver de fer això per a intentar autoafirmar-lo
a vosté tots els díes en el càrrec que ocupa, sent el càrrec
que l’hauria agradat a ell ocupar, doncs ja té penitència.
Però, bo... (Aplaudiments)

El nou conseller és coneixedor, perfectament, d’eixa
situació. ¿I quina responsabilitat política ha pres el Consell,
davant d’eixa greu mancança de dil·ligència? Dir que el que
es derive de l’expedient informatiu. Culparen els alumnes;
culparen els funcionaris, però no ha hagut ningú que haja
dimitit.

Mire, després del que ha passat, senyor Camps, si vosté fora
un president com toca, que tinguera valentia política, coratge
polític, hauria agafat al seu conseller i li hauria dit: “Ací, res-
ponsabilitats polítiques d’aquells que la tenen.” Que són qui
–en definitiva- tenen encomanada la tasca de fer que estos pro-
cessos siguen transpartents, que generen il·lusió entre els nos-
tres joves, no decepció i frustració.

Vosté, una vegada més, sense cap tipus de responsabilitat...

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Pla.

El senyor Pla i Durà:

. ..sense cap tipus de responsabilitat política, i generant
frustració en molts joves de la nostra comunitat. Gràcies.
(Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Pla.
Senyor president, té la paraula.

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.
Señorías.
Asistimos a una circunstancia que me deja absoluta-

mente perplejo. Perplejo. (Remors)
No, para que se entere todo el mundo. Porque además,

yo creo que en España debe enterarse inmediatamente, que
cuando el portavoz socialista miente... (remors) ...miente
hablando de paro, pero dice que se destruye empleo en la
Comunidad Valenciana, el PSOE aplaude, aplaude el paro,
aplaude la destrucción de empleo. (Remors) Es impresio-
nante. (Aplaudiments)

Es impresionante. Estoy impresionado. O sea, lo que
realmente les anima a los socialistas es que su portavoz
diga que hay paro en la comunidad, y que no hay agua en
la comunidad. (Protestes) Y que no somos la centralidad de
la comunidad. Y que no hay prosperidad en la comunidad.
Es lo que les anima. ¡Qué catástrofe de oposición!
(Protestes)

Bueno, vamos a ver. ¿Qué hemos hecho? ¿Qué hemos
hecho? Hemos detectado una irregularidad. Y por favor,
escúchenme, que esto es muy serio. Hemos detectado una
irregularidad. Hemos paralizado ese examen. ¿Usted,
detectando una irregularidad, habría permitido la validez
del examen, señor Pla? Hemos detectado la irregularidad.
Hemos puesto en marcha una comisión de investigación en
la Conselleria de Cultura. . ¿Usted, señor Pla, habría hecho
un juicio sumarísimo sin investigación previa, señor Pla?
(Aplaudiments)

Hemos puesto en conocimiento del juez lo que ha ocu-
rrido. ¿Usted, señor Pla, no habría ido a los jueces a que
decidiesen si hay algún tipo de irregularidad, señor Pla?
¿De qué estado de derecho está hablando, señor Pla? ¿De
está hablando usted, señor Pla? ¿De juicios sumarísimos?
¿De acciones tecnócratas? (Aplaudiments) ¿De la burocra-
cia, por encima del estado de derecho? ¿Eso es lo que usted
quiere implantar en la comunidad? Pues, le digo una cosa:
no se lo vamos a permitir. Seguiremos hablando de prospe-
ridad. (Aplaudiments)

Y seguiremos hablando del estado de derecho, señor
Pla.

¿A usted le gustaría tomar las decisiones...

El senyor president:

Señores diputados...

El senyor president del Consell:

...en su despacho, sin dar cuenta a los jueces? ¿A usted
le gustaría hacer juicios sumarísimos, sin abrir investiga-
ciones? Que esas etapas, señor Pla, ya se han acabado. Han
pasado. Está el estado de derecho para depurar responsabi-
lidades. Y este presidente, en cuanto tenga la solución de la
propuesta de la comisión de investigación, y cuando sepa lo
que los jueces dicen al respecto, tomará las decisiones, por-
que los presidentes democráticos toman las decisiones con-
forme corresonde al estado de derecho. ¿A qué estado está
usted apelando, señor Pla? ¿De qué tipo de estado me está
usted hablando, señor Pla? (Aplaudiments) ¿De qué me está
hablando, señor Pla?

El senyor president:

Señor Such...
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El senyor president del Consell:

Pues esto es importante que se diga alto y claro, por-
que la democracia se asienta sobre la presunción de la
inocencia. La democracia se asienta sobre la investiga-
ción serena y cierta. La democracia se asienta sobre el
estado de derecho y, cuando hay un problema, los demó-
cratas nos vamos al juez. Y el juez investiga. Y el juez
decide dónde está la responsabilidad y dónde está la cul-
pabilidad. (Remors)

El senyor president:

Señor Such...

El senyor president del Consell:

Y es que, señor Pla, usted añora, anhela formas no
democráticas en el actuar de la admistración. (Protestes)

Yo defenderé la democracia, defenderé la presunción de
inocencia, y defenderé, hasta sus últimas consecuencias
–aunque tenga que escuchar tonterías de su parte-
(Protestes) ...hasta sus últimas consecuencias, el estado de
derecho.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor president. (Remors)
Señores diputados: el refranero español dice que “quien

siembra vientos, recoge tempestades”. (Protestes)
Correspon la pregunta formulada per l’il·lustrissim sen-

yor síndic del Grup Parlamentari Entesa. El senyor Ribó té
la paraula.

El senyor Ribó i Canut:

Xé, senyor Camps! Doncs jo també li he de parlar de la
Conselleria d’Educació. Què anem a fer? (Rialles)

Mire, per una volta... efectivament, hi ha hagut una fil-
tració d’exàmens d’accés al cicle superior que ha provocat
denúncies, manifestacions i la repetició dels mateixos. Per
altre costat, les últimes guindes en el pastís de Ciegvsa;
incendi, possiblement provocat, asalt i robatori de docu-
ments. Procediments –anem a dir-ho així- poc feqüents en
una entitat pública. ¿No creu vosté que fa un poquiu d’olor
estrany esta conselleria?

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Ribó. (Remors)
Senyor president, té la paraula.

El senyor president del Consell:

Ciegvsa, señor Ribó, es una empresa que se pone en mar-
cha y, además, está cumpliendo con sus objetivos, para cons-
truir colegios e institutos. Muchos colegios y muchos institu-
tos. Más colegios y más institutos que en toda la historia de la
comunidad. Más colegios y más institutos que en el resto de
España. Por lo tanto, lo que a usted le debería parecer es exce-
lente el trabajo que está haciendo esta empresa.

Y yo no sé por qué llaman a la risa estas cosas. Porque una
empresa pública que construye colegios e institutos, tendría
que ser, por parte de todos los miembros de esta cámara...
(remors)

El senyor president:

Señor Vicente, por favor.

El senyor president del Consell:

...tendría que ser una constante de apoyo, de cercanía y
de comprensión. Porque es la empresa que hace colegios e
institutos. Y los que construyen colegios e institutos, creo,
deben merecer, como merecen por mi parte... (remors)

El senyor president:

Señores diputados socialistas, por favor.
Perdón, señor presidente.
Si ustedes no permiten expresarse libremente en esta

cámara, esto no es un contexto como el que debe ser. No es
un contexto democrático. Ustedes se han acostumbrado a
interrumpir, sistemáticamente, a quien está orando. Y no es
bueno; no es bueno. Por favor.

Señor presidente, continúe.

El senyor president del Consell:

Señor Ribó, creo que, entre todos, tenemos que tener la
consideración de apoyo a aquellos que hacen posible que se
construyan colegios, que se construyan institutos, y que,
además, estoy convencido de que si usted –que estoy con-
vencido que lo ha hecho- ha ido a alguno de estos colegios
e institutos construidos durante estos años, habrá admirado
la excelente infraestructura educativa que se ha puesto a
disposición de los jóvenes en la Comunidad Valenciana.

El sistema educativo es de todos. Es de todos. Es la
apuesta más importante que podemos hacer de futuro, de
preparación de los jóvenes de la Comunidad Valenciana, de
formación, de capacidad para poder ser competitivos, de
igualdad de oportunidades. En definitiva, es un instrumen-
to al servicio de la democracia y de cada una de las perso-
nas que componemos la Comunidad Valenciana. Iguala las
opciones; iguala las oportunidades.

Yo todavía no entiendo por qué la izquierda hace de la
educación pública un permanente campo de batalla. Me
duele profundamente. No lo entiendo. Y, a veces, empiezo
a pensar que lo de la educación pública, para ustedes, no es
un proyecto que justifique todos los esfuerzos para ponerla
en marcha, sino que es un campo de batalla, es una herra-
mienta de trabajo político, partidario para ustedes, cuando
para nosotros es una herramienta de trabajo, de preparación
y de formación de personas, de los jóvenes que estudian.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, president.
Té la paraula el senyor Ribó.

El senyor Ribó i Canut:

Mire, comencem per allò de la FP.
Fa almenys tres anys que hi ha denúncies de filtracions

i vostés no han fet res per resoldre aquests temes. No han
pres mesures de seguretat, de protecció ni de custòdia de
documents, que són imprescindibles.

Nosaltres sospitem que no estan interessats. Però, mire,
jo li vaig a dir una cosa: si estan interessats en açò, jo li pos-
sibilite una possible línia d’investigació. ¿Per què no miren
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infantil i juvenil, entre 2 i 24 anys, el 13,9% d’esta pobla-
ció és obesa i el 26,3% té sobrepés.

Este problema és més prevalent en homes en les èpo-
ques tempranes que en les dones. I la majoria de xifres
detecten que hi ha un increment dels casos en la prepuber-
tat. Amb motiu d’això el Ministeri de Sanitat ha posat en
marxa una estratègia, l’estratègia NAOS, que ha de vore en
la prevenció des del punt de vista d’una política comunità-
ria, és a dir, fer fàcil l’accés a conductes en relació a l’ali-
mentació sanes, i això vol dir que es plantegen, per exem-
ple, qüestions com, de manera global, la reducció del con-
tingut de sal del pa que comprem tots els dies. És a dir, i no
es tracta que les persones canvien les seues conductes per-
sonals, sinó que a més es posen en marxa mesures políti-
ques des del punt de vista la salut pública que faça fàcil que
es menge de manera adequada.

En relació als xiquets i els adolescents, per exemple,
aquesta estratègia el que proposa és que, igual que no
està prohibida la publicitat d’alcohol i de tabac prop dels
centres escolars i d’on es reunixen els joves, que les
màquines dispensadores d’aliments, d’aliments inade-
quats, des del punt de vista de la seua composició, els
bollycaos i totes estes coses, no siguen accessibles prop
de les escoles.

I després una incidència especial sobre els menjadors
escolars, ja que el 20% dels xiquets realitza almenys durant
cinc dies a la setmana el seu menjar principal en el centre
escolar. Percentatge que augmenta fins i tot al 32% en els
grups d’edat de 2 a 5 anys. I estic nomenant mesures con-
cretes que són molt més efectives que recomanacions i
xarrades genèriques, sinó un accés real perquè s’adquiris-
quen els comportaments adequats en relació a l’alimentació
des d’edats primerenques de manera fàcil i de manera
accessible.

Sí que té competència, i torne a les recomanacions de la
Comissió del Senat, té competències la comunitat autòno-
ma en tot allò relatiu a la imatge i els valors que es trans-
meten als joves a través dels mitjans de comunicació, espe-
cialment dels mitjans de comunicació pública; també en
relació al control i a la inspecció del comerç en relació a les
talles inadequades, el que en determinat tipus de comerç en
el nostre país es puga... despedir a un treballador perquè no
tinga la talla adequada; o que s’estiguen utilitzant talles que
no corresponen a la talla real i creant un complex en els
adolescents, perquè moltes vegades la talla 40... s’està
venent com a talla 40 el que és una talla 38. Igual que tot
allò relatiu a la propaganda sobre dietes miraculoses, a les
quals són tan sensibles les joves. Tots eixos treballs d’ins-
pecció des de Sanitat o des de Comerç són competència de
la comunitat autònoma.

El que no tenim gens clar és que perquè s’hagen fet
algunes coses, com el programa que he nomenat de pre-
venció, que no està avaluat, que no sabem realment si és
el més adequat i el més efectiu, perquè per a detectar 12
casos d’anorèxia s’ha entrevistat... s’ha fet una entre-
vista, un qüestionari personalitzat a 46.000 adolescents,
la relació cost/efectivitat és poc raonable en principi,
quan els experts tots els articles que han pogut revisar
en este temps de psiquiatres i psicòlegs diuen que els
pares detecten la conducta inadequada en relació als
trastorns de l’alimentació en un termini màxim de sis
mesos.

El senyor president:

Senyora Mendoza.

La senyora Mendoza García:

Vull dir que els pares normalment, igual que... Acabe ja,
senyor president. Igual que detecten fàcilment quan els fills
estan consumint substàncies inadequades, també detecten
fàcilment els trastorns de conducta. Aleshores hem de valo-
rar si eixe programa que té un cost relatiu alt i que a més
posa... pot tindre fins i tot un efecte rebot de parlar d’estos
temes segons en quins termes en els adolescents, val la
pena continuar mantenint-los. Res més i moltes gràcies.

El senyor president:

Muchas gracias, señora Mendoza.
Tiene la palabra, en representación del Grupo

Parlamentario Entesa, el ilustrísimo señor diputado don
Alfred Botella.

El senyor Botella i Vicent:

Gràcies, senyor president.
Senyores i senyors diputats.
El Grup Parlamentari d’Esquerra Unida-els Verds-

l’Entesa anem a recolzar aquesta proposició no de llei, que
jo crec que si haguérem de parlar extensament d’aquesta
qüestió, la diputada que m’ha precedit en l’ús de la paraula
segurament s’ha quedat a la meitat de les coses que hauria
de dir, no. Perquè açò dóna per a fer una conferència i
explicar ací tot els detalls al respecte.

Jo crec que... ho dic açò perquè és que el Grup Popular
té el costum en aquestes qüestions d’oposar-se sistemàtica-
ment perquè és una moció al govern i aleshores diem que
no senta molt bé, no?, o no és, diríem, un recurs que puguen
aprovar, diríem, en una certa normalitat.

Però jo crec que hi ha altres mecanismes, i és fer esme-
nes al text o presentar vostés alguna proposta al respecte,
per tal que les coses funcionen més adequadament del que
estan funcionant.

Perquè jo vull partir de la base que este no és un tema
fàcil. És un tema complicat, sobretot perquè són molts els
factors que incidixen, no solament són els hàbits d’alimen-
tació que hi ha en estos moments en la societat en la qual
estem, sinó també hi ha factors externs que influïxen i són
els mitjans de comunicació, la propaganda que... la publici-
tat que es transmet a través d’eixos mitjans de comunicació
respecte a determinats comportaments, a determinades
raons a dur a efecte, i per tant també el que són paràmetres
a l’hora de consumir tota una sèrie de productes que incidi-
xen en la nostra alimentació i que provoquen, en primer
lloc, en els xiquets i adolescents obesitat, i després apareix
el que són les imatges de les passarel·les de moda dels artis-
tes, etcètera, on està més ben vista una persona prima que
una persona grossa. I, per tant, doncs això també fa que
hagen de canviar-se en determinades edats els rols de com-
portament alimentari.

I jo crec que eixes qüestions són temes, com dic, impor-
tants a tindre en compte. I, per tant, qualsevol mesura que es
plantege pense que s’hauria de rebre en bons ulls, i per tant en
una certa acceptació. Perquè, pel contrari, bé, la conselleria,
segurament en tota la bona voluntat del món, doncs farà el
que crega convenient, però a mi em sembla que en aquestes
qüestions totes les opinions són interessants a tindre en comp-
te, i per tant tot el que vaja a reforçar actuacions d’aquests
tipus sempre que s’haurien de veure en positiu.

I respetisc que, si vostés hui, diputats del Partit Popular
i diputades del Partit Popular, voten en contra d’aquesta




